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کشاورزی

نماینده مردم رزن و درگزین خبر داد؛

رازیانهرزنتااردیبشتماهواردبورسمیشود
طاهــره   - کشــاورزی  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهــوش: نماینده مردم رزن و درگزین از ورود 
رازیانه رزن به بورس تا اردیبهشــت ســال جاری خبر 
داد و گفت: این امر تأثیر بسزایی در قیمت گذاری و 

حذف واسطه ها خواهد داشت.
اســتان همــدان بــا دارا بــودن رتبه نخســت، از 
بزرگترین اســتان های تولیدکننده گشــنیز و رازیانه 
کشــور محســوب می شــود، به طور میانگین 94 تا 
95 درصد رازیانه کشــور معروف به طلای ســبز، در 

این استان تولید می شود.
در ایــن بیــن شهرســتان رزن به عنــوان قطــب 
تولید رازیانه در اســتان، کشــور و جهان، 99 درصد 
رازیانه تولیدی استان را به خود اختصاص داده که 
روســتای ســلطان آباد این شهرســتان قطب اصلی 

تولید این طلای سبز خوش عطر است.
رازیانــه کاران  همــواره  گذشــته  ســالیان  طــی 
رزنــی در تولید این محصول با مشــکلات مختلفی 
ازجملــه نبود صنایــع تبدیلی و در ســایه آن تعیین 

قیمت رازیانه توسط دلالان مواجه هستند.
مــردم  نماینــده  پیگیــری  بــا  گذشــته  ســال 
شهرســتان های رزن و درگزیــن و دســتور وزیر کار، 
تعاون و امور اجتماعی »کارگروه کشــوری رازیانه« 
حضــور  بــا  درگزیــن  و  رزن  شهرســتان های  بــرای 
نماینــده مــردم رزن و درگزیــن، معــاون وزیــر کار، 
تعاون و امور اجتماعی و مدیرعامل صندوق بیمه 
کشــاورزان و روســتاییان و عشــایر کشــور، معاون 
اتــاق تعــاون کشــور، نماینــده ویــژه و مشــاوران 
وزیر، نمایندگان بورس کشــور و نمایندگان رازیانه 
شهرســتان های رزن و درگزیــن برگزار شــد. در این 
کارگــروه ضمــن بیــان مشــکلات رازیانــه در این دو 
شهرســتان مــواردی بــرای ایــن محصــول مهــم و 
راهبــردی منطقــه در دســتور کار قــرار گرفــت کــه 
به طــور قطع پیگیــری این مصوبات و دســتورات از 
نقش مؤثری در رفع مشــکلات رازیانــه کاران رزن و 

درگزین برخوردار خواهد بود.
سیدحسن مصطفوی غمام؛ نماینده مردم رزن 
و درگزین در مجلس شــورای اسلامی گفت: ایجاد 
کارگــروه تخصصــی، علمــی و تجربــی بــرای رازیانه 
رزن و درگزیــن، تهیــه و تنظیم بانــک اطلاعاتی لازم 
در حــوزه رازیانــه و گیاهــان دارویی، تهیــه و تنظیم 
اساســنامه تعاونــی تأمین اقــلام و امکانات مورد 
نیاز تولیدکنندگان و مرتبط با شــرکت های توسعه 
عمــران با هماهنگی اتاق تعاونی اســتان همدان، 
رازیانــه کاران،  تعاونــی  مؤســس  هیئــت  تشــکیل 
انجام مراحل اجرایی و اقدامات لازم برای تشــکیل 
تعاونــی رازیانه و ثبت آن، بهره منــدی از توانمندی 
علمــی و تجربــی مؤسســات علمــی، آموزشــی و 
فنی حرفه ای و رعایت اســتانداردهای لازم در حوزه 
رازیانــه را ازجمله دســتور کار این کارگروه کشــوری 
بــرای  لازم  اقدامــات  انجــام  برشــمرد.  می تــوان 

عرضــه تولیــدات رازیانــه در بــورس و پذیــرش آن، 
برنامه ریــزی کوتاه مــدت و میان مدت بــرای ایجاد 
صنایــع تبدیلــی رازیانه و بهــره وری بیشــتر، برگزاری 
جشنواره ملی رازیانه، جذب سرمایه گذار خارجی از 
دیگر دستورات کار این کارگروه بود که پیگیری این 

دستورات را در برنامه قرار خواهیم داد.
بر این اساس با توجه به نزدیک شدن به فصل 
کاشت این محصول برآن شدیم بار دیگر با نماینده 
مردم رزن و درگزین در مجلس شــورای اســلامی و 
تنی چند از کشــاورزان رازیانه کار سلطان آباد، قطب 
تولید این محصول گفت و گویی ترتیب دهیم که در 

ادامه می خوانید:
ســلطان آبادی  رازیانــه کار  کشــاورزان  از  یکــی 
بــا بیــان اینکــه اصلی ترین مشــکل ایــن محصول 
قیمت گذاری است چراکه جزو محصولات راهبردی 
نیســت و کالای اساســی به حســاب نمی آید گفت: 
مــن حــدوداً از ســال 1380 به طــور مســتقیم وارد 
کشت رازیانه شدم؛ البته قبل تر هم پدرم مشغول 
بــه ایــن کار بودند به طــوری که خانــواده ما بیش 
از 60 ســال اســت که رازیانــه می کارنــد، اما خودم 
تقریباً 20 ســال اســت کــه به طور مســتقل در این 

زمینه فعالیت دارم.
مهــدی نبی فر بــا تأکید بــر اینکه همــواره بنا به 
نبــود صنایع تبدیلی و فــراوری، مجبوریم محصول 
را به واســطه هایی بفروشیم که به منطقه می آیند 
اذعــان کــرد: بــرای مثــال در روســتای داق داق  آباد 
کبودراهنــگ یک ســری کارخانــه ســورتینگ وجــود 
دارد کــه محصــول را از ما خریداری کــرده و خود با 

خریداران داخلی و خارجی ارتباط می گیرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه طی چنــد ســال اخیر با 
توجــه به هزینه هــای بالای تولیــد، قیمت گذاری ها 
اصــاً منصفانه نیســت، تشــریح کــرد: در خصوص 
میــزان عملکــرد محصول در هر هکتــار باید بگویم 
معمولاً حدود سه تن در هر هکتار برداشت داریم، 
البته این عدد بازهم به شرایط جوی و مؤلفه هایی 
همچــون میــزان اســتفاده از کودوســم و درعیــن 

حال دسترسی به آب بستگی دارد.
وی عنوان کرد: چند ســالی است که قیمت رازیانه 
تقریبــاً ثابت مانده، حتی کاهش هم داشــته، تا ســه 
سال پیش کیلویی 120 یا 130 هزار تومان می فروختیم، 
اما در حال حاضر قیمت هر کیلو رازیانه 85 هزار تومان 
شــده، این در حالی اســت که طی این ســال ها هزینه 
تولید به مراتب بالا رفته به طوری که دیگر کشــت وکار 
این محصول مقرون به صرفه نیست، اما بنا به شغل 
آبا و اجدادی مان و به امید روزی که شرایط بهتر شود 

چاره دیگری به جز ادامه کار نداریم.
این کشــاورز اذعان کرد: تأسف بارتر اینکه جهاد 
کشــاورزی نیــز هیچگونــه حمایتــی از رازیانــه کاران 
نــدارد، حتی میزان و نحــوه توزیع کود یارانه ای نیز 
آنقدر چالش دارد که از پیگیری خســته ات می کند، 

بــرای مثــال بــرای گرفتن کود بــا مراجعه بــه دفاتر 
مختلف جهاد حداقل باید در پنج جا ثبت نام کنیم.

نبی فــر بــا ابراز اینکه عــلاوه بر این، تشــریفات و 
مقررات اداری و شــلوغی صف ثبت نام نهادها خود 
مســئله دیگری است عنوان کرد: طی چند روز اخیر 
بنده شــخصاً برای گرفتن کود مراجعه کردم که در 
یکی از صف های ثبت نامی بیش از 900 نفر در صف 

حضور داشتند.
وی با اشــاره به اینکه فرآیند دریافت نهاده های 
کشاورزی بسیار ســخت و زمان بر است، اظهار کرد: 
از کشــاورزان  نه تنهــا حمایــت خاصــی  متأســفانه 
نهاده هــای  و  علف کش هــا  بلکــه  نمی شــود 
مخصوص رازیانه را هم باید از بازار آزاد تهیه کنیم.

وی با بیان اینکه نهاده های این محصول بســیار 
گران شــده اند. مثاً یک سم مخصوص کنترل آفات 
که در گذشته لیتری 30 یا 35 هزار تومان بود، حالا 
لیتری 600 هزار تومان شــده اما قیمت رازیانه ثابت 
مانده تشریح کرد: در نظر بگیرید که قیمت کود اوره 
قبــاً 30 هزار تومان بــود، اما حالا در بــازار آزاد باید 

با قیمت یک میلیون و 500 هزار تومان تهیه کنیم.
این کشــاورز در پاســخ بــه اینکه میــزان مصرف 
آب رازیانه در ســال چقدر اســت؟ آیا می توان آن را 
کم آب بر تلقــی کرد؟ گفت: ایــن محصول حدود 10 
تا 12 نوبت در ســال باید آبیاری شود؛ البته در برابر 
تنــش کم آبی تا حدی مقاوم اســت، ولی اگر آب کم 

باشد، عملکرد پایین می آید.
نبی فر با اشاره مجدد به بازار نابه سامان فروش 
ایــن محصــول، ابراز کــرد: چون خریدار مســتقیمی 
نداریم؛ اگر واسطه ها به روستا نیایند، محصول روی 
دســتمان می ماند، مثاً تعاونی روستای ما تاکنون 

حتی یک کیلو رازیانه هم از ما خرید نکرده است.
وی در خصوص ســنتی و صنعتی بودن کاشت، 
داشــت و برداشــت این محصــول نیز عنــوان کرد: 
ایــن مراحل بــرای رازیانه تا حدودی مکانیزه اســت 
یعنــی کاشــت به صــورت مکانیزه امــا علف چینی و 
غیــره به صــورت دســتی انجــام می شــود، در عین 
حــال می توان محصول را بــه دو صورت مکانیزه و 
صنعتی یعنی با تراکتور و کمباین برداشت کرد؛ اما 
چون دانه های رازیانه حســاس است، اغلب سعی 

می کنیم با نیروی کارگری برداشت کنیم.
این رازیانه کار سلطان آبادی با اشاره به بالا بودن 
هزینــه کارگری به عنوان یکی از مؤلفه های تأثیرگذار 
در بالا رفتن هزینه های تولید خاطرنشان کرد: حجم 
کاشت این محصول در منطقه به قدری بالاست که 
درموقع برداشــت، کارگر از مناطق مختلف می آید و 

ما حدود 40 روز درگیر کار برداشت هستیم.
نبی فر با اشــاره به اینکه هزینــه تولید هر هکتار 
رازیانــه بالــغ بــر 100 میلیــون تومــان اســت امــا با 
برداشــت دو تــن در هــر هکتــار، نهایــت درآمد 200 
میلیــون می شــود که بــا توجه بــه هزینه هــا، اصاً 

به صرفه نیست تشریح کرد: یقیناً در صورت وجود 
روســتا و بخــش،  فــرآوری در  ســورتیگ و صنایــع 
اهالی تمایل خواهند داشــت کــه محصول خود را 

به صورت مستقیم به بازار عرضه کنند.
وی اذعــان کــرد: اگــر دولــت با دادن تســهیلات 
بــرای ایجــاد صنایــع فــرآوری از ما حمایــت کند و یا 
اینکــه بازار را به دســت خودمان بدهد، بســیاری از 
کشــاورزان در کشــت این محصول، جدیت و رغبت 

بیشتری خواهند داشت.
در ادامــه دیگــر کشــاورز رازیانه کار ســلطان آباد نیز 
ضمن تأیید ســخنان همکار خود، گفت: حدوداً 30 تا 
34 سال است که در این حوزه مشغول به کار هستم، 
میزان اراضی که زیر کشت رازیانه دارم هر سال متفاوت 

است ولی سال گذشته حدود 10 هکتار بود.
مرتضــی عقیقــی با اشــاره بــه اینکه متأســفانه 
چنــد ســالی اســت که هیــچ نــوع حمایتــی از طرف 
دولــت بــرای این محصــول در نظــر گرفته نشــده، 
به خصوص در اســتان ما اذعان کــرد: تأکید من بر 
نبود حمایت در اســتان به این دلیل اســت که من 
چند ســالی در استان زنجان کشــاورزی کردم، آنجا 
حمایت هــا بهتــر بــود بــه طوری کــه مســئولان به 
ع ســر می زدند، مشــکلات کشــاورزان را جویا  مــزار
می شدند، اما در استان ما خیلی کم کاری می شود 

مخصوصاً از طرف جهاد کشاورزی شهرستان رزن.
از  نیــز  ایــن محصــول  بــذر  اینکــه  ابــراز  بــا  وی 
آن  نســل های قبــل اســت و هیــچ اصلاحــی روی 
انجام نشــده اظهار کرد: این مســئله باعث کاهش 
بهره وری محصول شــده؛ بنابرایــن به نظرم یکی از 
دلایــل اصلی افــت محصــول، همین نبــودِ اصلاح 

نژاد در بذر رازیانه  است.
این کشــاورز رازیانه کار ادامــه داد: این در حالی 
اســت کــه در مرکــز تحقیقــات کشــاورزی اســتان 
زنجان، به ریاست دکتر کریمی، از حدود سه تا چهار 
ســال پیــش فعالیت هایی بــرای اصلاح بــذر رازیانه 
آغاز شــده، بــه طوری که بر اســاس ارتباطــی که با 
این مرکز داشــتیم، اطلاعات و تجاربمان در کشــت 
رازیانــه را به آن ها انتقال دادیم؛ اما چقدر بهتر بود 
که این تحقیقات در اســتان ما انجام می شــد؛ زیرا 

این محصول، بومی شهرستان ماست.
عقیقــی مطــرح کــرد: متأســفانه ســال گذشــته 
به دلیل قطعی های مکرر برق و در پی آن عدم امکان 
آبیاری محصول، میزان برداشت و بهره وری محصول 
بسیار پایین آمد، به طوری که در سال های قبل از هر 
هکتار حدود 2.5 تن محصول برداشت داشتیم، اما 

سال گذشته کمتر از یک تن برداشت کردیم.
وی بــا اشــاره بــه اینکه کشــت این محصــول از 
اردیبهشــت شــروع و برداشــت هــم معمــولاً آخــر 
شهریور تا مهرماه انجام می شود خاطرنشان کرد: 
در خصــوص هزینه هــای تولید متأســفانه ما برای 
تهیه کــود هیــچ ســهمیه ای نداریــم، چندین بار به 

جهاد کشاورزی شهرستان نامه نوشتیم که رازیانه 
محصولی ست با مراحل کشت، داشت و برداشت، 
محســوب  باغبانــی  محصــولات  جــزو  را  آن  امــا 
می کننــد، ایــن تصمیم اصاً منطقی نیســت چراکه 
وقتــی این محصول باغبانی محســوب می شــود، 

دیگر در تخصیص کود حمایتی جایی ندارد.
ایــن کشــاورز افــزود: بنابراین مــا مجبوریم کود 
اوره و سایر نهاده ها را از بازار آزاد تهیه کنیم به طور 
مثال در حال حاضر مبلغ هر کیسه 50 کیلویی کود 

اوره حدود دو میلیون تومان است.
عقیقی در پاسخ به این پرسش که در شهرستان 
رزن، واحد فراوری یا بســته بندی برای رازیانه وجود 
دارد؟ گفت: چند ســال پیش شرکتی توسط بخش 
خصوصی راه اندازی شــد، اما متأســفانه نتوانست 
ادامــه دهــد، مشــکل اصلــی ایــن اســت کــه برای 

بازارهای خارجی زیرساختی فراهم نشده است.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه رفع ایــن ضعف از دســت 
تولیدکننده خارج است و باید تاجران و فعالان حوزه 
صادرات وارد عمل شوند، بیان کرد: مسئله این است 
که بنا به شــرایط حاکم این افراد هم نمی تواند خطر 

کنند پس در عمل پروژه ها شکست می خورد.
وی بــا بیان اینکــه البته در منطقه ســلطان آباد 
یک تعاونی هســت که اقــدام به راه انــدازی بخش 
ســورتینگ کــرده امــا ســال گذشــته عمــاً فعــال 
نبود تشــریح کــرد: خوشــبختانه ســال جــاری یک 
تعاونــی تولیــدی جدید تشــکیل و یک شــرکت هم 
به تازگی تأسیس شــده بنابراین امیدواریم که این 
زیرســاخت ها از ایــن به بعــد بتواننــد در این حوزه 

فعالیت مؤثری داشته باشد.
ایــن رازیانه کار رزنی با بیــان اینکه در حال حاضر 
متأســفانه 100 درصــد محصــول را بــه واســطه ها 
می فروشیم به طوری که من در فصل برداشت که 
مهرمــاه بود، محصولــم را کیلویــی 110 هزار تومان 
فروختــم امــا در حــال حاضــر، قیمــت آن به صورت 
خرمنــی بــه 95 هــزار تومان هــم رســیده در حالی 
که اگر بســته بندی و ســورتینگ  شده باشد، قیمت 

به مراتب بالاتر خواهد رفت.
عقیقــی تأکیــد کــرد: متأســفانه در حــال حاضر 
دلالان  و  واســطه ها  را  اصلــی  بهــره   و  اســتفاده 
می برنــد و در نهایــت محصــول از دســت کشــاورز 

خارج می شود.
وی با اشــاره به اینکه بنده شــخصاً سال گذشته 
در راستای مدیریت بهینه آب مصرفی برای آبیاری این 
محصول به صورت آزمایشی اقدام به آبیاری قطره ای 
کردم گفت: با توجه به مشــکلات جدی کمبود آب و 
قطعی های برق، به نظرم آبیاری قطره ای بسیار مؤثرتر 
و پربازده تر از روش های سنتی بود، همچنین برخی از 
کشاورزان منطقه نیز از این روش استفاده کردند که 

نتایج آن بهتر از آبیاری بارانی بود.
در  درگزیــن  و  رزن  مــردم  نماینــده  ادامــه  در 

مجلــس شــورای اســلامی نیــز در پاســخ بــه ایــن 
پرســش کــه رونــد پیگیــری مباحث مطرح شــده در 
»کارگــروه کشــوری رازیانه« به کجا رســیده؟ گفت: 
این کارگروه با پیگیری های ما فعال شــده اما هنوز 
پیشــرفت خیلی جدی حاصل نشــده ولی بنا داریم 

که تا اردیبهشت ماه، رازیانه وارد بورس شود.
ســید حسن مصطفوی غمام با بیان اینکه حتی 
بــا وزیــر کار و رئیــس صنــدوق توســعه روســتایی 
و عشــایری هــم در ایــن خصــوص صحبــت شــده، 
ابــراز کــرد: اقداماتــی در ایــن زمینه انجام شــده تا 

مقدمات ورود به بورس فراهم شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه اقداماتی انجام شــده 
و بــه امیــد خــدا بعــد از ورود به بورس، نخســتین 
ســرمایه گذاری در صنایــع تبدیلی نیــز از طرف خود 
صندوق توسعه روستایی و عشایری انجام خواهد 
شــد تشــریح کــرد: عــلاوه بــر ایــن هماهنگی های 
لازم نیــز صــورت گرفتــه تا بــرای متقاضیــان بخش 

خصوصی نیز تسهیلاتی در نظر گرفته شود.
وی بــا بیــان اینکــه برای شــهریورماه نیــز در نظر 
داریــم یــک نمایشــگاه یــا رویــدادی بــرای معرفــی 
هرچــه بهتر این محصــول برگزار  کنیم تشــریح کرد: 
یکــی از دغدغه هــای همیشــگی کشــاورزان، نبــود 
قیمت گذاری مشخص برای محصول است، اگر این 
محصول در بورس عرضه شود در رسیدن به قیمت 

منطقی و حذف واسطه ها، مؤثر خواهد بود.
نماینده مردم رزن و درگزین در مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به اینکه یکی دیگر از مسائلی که 
کشــاورزان مطرح می کنند، گرانی محصولات است 
که از قاچاق یا فروش آزاد در بازار ناشــی می شود، 
نــه واقعاً افزایــش قیمت. نظرتان چیســت؟ گفت: 
این گرانی نیست، فروش آزاد و بدون نظارت است.

ایــن  حــل  بــرای  داد:  ادامــه  مصطفوی غمــام 
مشــکل وزارت جهــاد کشــاورزی نهاده هــای مــورد 
نیاز را می بایســت به موقع به کشــاورز تحویل دهد، 
اما ســال جاری بــه خاطر اینکــه کارخانه ها به موقع 
نهاده هــا را تحویــل ندادنــد، تأخیــر به وجــود آمد و 
باعث شــد متأســفانه بعضــی افــراد، ازجمله برخی 
تعاونی هــا یا افراد خــاص، محصــولات را به صورت 
آزاد و خارج از ســامانه رســمی عرضــه کنند، همین 
موضوع افزایش قیمت نهاده ها را به دنبال داشته، 

گرچه این تخلفات محدود هستند اما اثر گذارند.
وی درخصــوص مشــکل ویژندســازی محصــول 
رازیانه نیز گفت: اقداماتی در این راستا انجام شده به 
طوری که همان شــرکت تعاونی که تأسیس کردیم، 
در حــال ثبــت ویژنــد و علامــت تجاری محصــول نیز 
هست، این فرآیند شاید سه تا چهار ماه طول بکشد.

وی اظهــار کــرد: هدف این اســت که یــک ویژند 
اختصاصی برای منطقه  ایجاد شــود که کارگاه های 
شــرکت  زیرمجموعــه   تبدیلــی  صنایــع  و  فــرآوری 

تعاونی با آن فعالیت کنند.

سامانه سماک، انقلابی در صدور مجوزهای کشاورزی بدون صف و کاغذ
ســپهرغرب، گــروه کشــاورزی: ســامانه ســماک، 
پلتفــرم الکترونیکی جامع جهاد کشــاورزی، با هدف 
دیجیتالــی کــردن فرایندهای کشــاورزی و صادراتی، 
تحولی بزرگ در حوزه خدمات کشاورزی ایجاد کرده. 
این سیستم با صدور مجوزهای الکترونیکی، کاهش 
دسترســی غیرمجاز به ســموم، بهره وری را افزایش 

داده و فضای کسب وکار را شفاف کرده است.
پروانه هــای  معرفــی  بــا  ســماک  ســامانه 
از  را  تولیدکننــدگان  و  کشــاورزان  الکترونیکــی، 
کشــاورزی  جهــاد  ادارات  بــه  حضــوری  مراجعــات 
بی نیاز کــرده، برای نمونه درخواســت های مربوط 
به کشت، استفاده از سموم و صادرات محصولات 
اکنــون از طریق پلتفرم آنلاین قابــل ثبت و پیگیری 
هستند. این امر نه تنها زمان انتظار را از چند هفته 
به چند ســاعت کاهش داده، بلکه هزینه های تردد 

و جابه جایی را نیز تا 40 درصد کم کرده است.
سامانه نســخه الکترونیکی سموم، فروش این 
مــواد را بــه کشــاورزان واقعــی محــدود کــرده و از 
سوءاستفاده های گذشــته جلوگیری می کند. این 

تغییــر، علاوه بــر صرفه جویی، ایمنــی محصولات را 
نیز تضمین می کند.

یکــی از بزرگترین دســتاوردهای ســماک، کنترل 
دقیــق بــر توزیع ســموم کشــاورزی اســت. پیش از 
راه انــدازی این ســامانه، قاچاق و فــروش غیرمجاز 
سموم و استفاده بیش از حد آن ها، خطرات جدی 
بــرای محیــط زیســت و ســلامت مصرف کننــدگان 
ایجــاد می کرد. امــروزه، هر خرید ســم نیازمند ثبت 
نســخه الکترونیکی توســط کارشناســان اســت که 

مانع فروش آن به افراد غیرمجاز می شود.
ایــن سیســتم پایــش بی درنــگ محصــولات را از 
مرحله کاشــت تا برداشت و صادرات ممکن ساخته 
اســت، بــرای نمونــه اطلاعات مربــوط به نــوع بذر، 
میزان آبیاری و فرایندهای پس از برداشت در سماک 
ثبت شده و در دسترس مسئولان قرار می گیرد. این 
شــفافیت علاوه بر کاهش ضایعات، بــه جلوگیری از 
ورود محصولات غیراستاندارد به بازار کمک می کند.
مرزهــای  تــا  مزرعــه  از  صــادرات،  تســهیل    

بین المللی

ســامانه ســماک بــا یکپارچــه کــردن اطلاعــات 
کشــاورزی  محصــولات  ارســال  فراینــد  صادراتــی، 
بــه خــارج از کشــور را ســاده کــرده. کشــاورزان و 
شــرکت های صادرکننــده اکنــون می تواننــد همــه 
مــدارک لازم همچــون گواهی ســلامت محصول و 
پروانه صادرات را از طریق یک پلتفرم واحد دریافت 
کننــد. ایــن امر زمان صدور مجوزهــا را تا 70 درصد 
کاهــش داده و رقابت پذیری محصــولات ایرانی در 

بازارهای جهانی را افزایش داده است.
بــه گفته مســئولان، پــس از راه اندازی ســماک، 
صــادرات محصولات باغــی و زراعی به کشــورهای 
همســایه همچون عراق و ترکیه روند رو به رشدی 
داشــته اســت، همچنیــن ثبــت دقیق اطلاعــات در 
ســامانه، موجب افزایش اعتماد خریداران خارجی 

به کیفیت محصولات شده است.
اســتانداردهای  معرفــی  بــا  ســماک  ســامانه 
کودهــای  و  آب  از  اســتفاده  بــرای  الکترونیکــی 
تأثیــرات  کاهــش  در  مهمــی  نقــش  کشــاورزی، 
زیســت محیطی ایفا می کند. برای مثال، کشاورزان 

برنامه ریــزی  می تواننــد  سیســتم  ایــن  طریــق  از 
دقیق تری برای آبیاری داشــته باشــند کــه منجر به 

کاهش مصرف آب تا 25 درصد شده است.
هم زمان، کنترل مصرف سموم از طریق سماک، 
آلودگــی خاک و آب هــا را کاهــش داده و از نابودی 
گونه هــای جانــوری جلوگیری کند. ایــن رویکرد، به 
کشور کمک می کند تا با استانداردهای بین المللی 
محیط زیست هماهنگ شــود و بازارهای صادراتی 

بیشتری را جذب کند.
  حمایــت از کشــاورزان کوچــک و دسترســی 

عادلانه به منابع
یکی از اهداف اصلی ســماک، کاهش نابرابری ها 
در دسترسی به منابع است. پیش از این، کشاورزان 
کوچک بیشتر به دلیل آشنایی نداشتن با فرایندهای 
از  نمی توانســتند  پاییــن،  مالــی  قــدرت  یــا  اداری 
تســهیلات و مجوزهــای دولتی اســتفاده کننــد. اما 
امروزه، سامانه ســماک با راهنمایی آنلاین و ارتباط 
مستقیم با کارشناســان، این گروه را قادر ساخته تا 
بدون نیاز به واسطه از حقوق خود بهره مند شوند.

ســامانه ســماک نه تنهــا یــک ابــزار اداری اســت، 
بلکه نماد تحول دیجیتال در بخش کشــاورزی ایران 
به شــمار می آید. با حذف روال هــای کاغذی، کاهش 
هزینه ها و افزایش شفافیت، این پلتفرم زمینه را برای 
توســعه پایدار و رقابت پذیری محصولات کشــاورزی 
فراهــم کــرده، اگرچــه هنــوز چالش هایــی همچون 

آموزش کاربران و توســعه زیرســاخت های اینترنتی 
وجــود دارد، اما مزایای کسب شــده نشــان می دهد 
کــه ســماک می تواند الگویی برای ســایر کشــورهای 
منطقه باشد. این سیستم نویدبخش آینده ای است 
که فناوری و کشاورزی دست دردست هم می دهند تا 

امنیت غذایی و رفاه جامعه را تأمین کنند.

فقر سرمایه گذار در کشاورزی ایران

ســپهرغرب، گــروه کشــاورزی: با وجــود نقش 
کلیدی کشــاورزی در تأمین امنیت غذایی، سهم 
ناچیز این بخش از ســرمایه گذاری های ملی زنگ 
خطــری جدی بــرای آینــده اقتصادی و سیاســی 
کشــور اســت. در شــرایطی کــه امنیــت غذایــی 

بــه یکــی از ابزارهــای راهبــردی در چانه زنی های 
سیاســی کشــورها تبدیــل شــده، بی توجهــی به 
ایران  توسعه زیرســاخت های کشــاورزی جایگاه 
تضعیــف  جهانــی  و  منطقــه ای  معــادلات  در  را 

. کند

»فقــط چهــار درصد، ســهم بخش کشــاورزی از 
ســرمایه گذاری کل کشور اســت که باید غذای 85 
میلیون نفر را تأمین کند« آمارهای کلان اقتصادی 

نشان می دهد.
امنیــت غذایــی امــروزه تنهــا تأمین غذا نیســت 
بلکه از مهم ترین واژگان دیپلماسی، چانه زنی های 
سیاســی و اهرم فشــار در مذاکرات کشورها است، 

کشوری که نان ندارد توان ندارد.
بــر اســاس داده هــا، ســرمایه گذاری در بخــش 
کشاورزی در هفتاد سال گذشته کمتر از پنج درصد 
بــوده و از دهــه 90 بــه بعد کاهش یافته اســت در 
حالــی کــه بخــش کشــاورزی 8.3 درصــد در تولید 
ناخالــص داخلی و 14.4 درصد در اشــتغال کشــور 

نقش دارد.
بر اســاس اعلام ســازمان خواروبار جهانی ملل 
متحد ترکیه بــا ســرمایه گذاری 37 میلیارد دلار در 
یکســال و افزایــش چهــار درصــدی ســهم صادرات 
کشــاورزی خــود را به 16 درصد رســاند. کشــورهای 
هند، چین و آمریکا هم از پیشــروان سرمایه گذاری 

کشاورزی هستند.
افزایــش  هوایــی،   و  آب  تغییــرات  بحران هــای 
تقاضــا و محدودیت هــای تولیــد در کمیــن بخــش 
کشــاورزی اســت، فائــو پیش بینــی کــرده تــا ســال 

2050 کشــورهای در حال توسعه برای عبور از پیچ 
بحــران غذایی باید 83 میلیــارد دلار در بخش های 
اولویت دار کشاورزی ســرمایه گذاری کنند، این رقم 
تقریبــاً معادل ســه برابــر درآمد نفتــی فعلی ایران 

است.
کشــاورزی  خانــه  دبیــرکل  کلانتــری  عیســی 
مزیــت  خیلــی  کشــاورزی  بخــش  کــه  می گویــد 
ندارد و ســرمایه ها اگر به بخــش دیگری منتقل 
شــود و یــا بــا واردات نیــاز کشــور تأمین شــود 
خواهــد  کشــور  بــرای  بیشــتری  افــزوده  ارزش 

داشت.
غلامرضــا  کشــاورزی،  جهــاد  وزیــر  مقابــل،  در 
نــوری،  کشــاورزی را بخشــی اشــتغال زا،  درآمــدزا، 
تأمین کننــده امنیــت غذایی و ضربه گیــر تحریم ها 
ایــن حــوزه بایــد  می دانــد کــه ســرمایه گذاری  در 

افزایش یابد.
راهــکار  به عنــوان  کشــاورزی  جهــاد  وزارت 
ظرفیت هــای  و  موانــع  ســرمایه ،  جــذب 
ســرمایه گذاری را شناســایی و دســتورالعمل ها 
را اصلاح و ســاختار متناســب بــرای جذب ایجاد 
ایــن  اصلــی  بدنــه  مصنوعــی  هــوش  می کنــد، 
کار  بــه  آن تشــکل ها  در  کــه  ســاختار می شــود 

می شوند. گرفته 

بومی سازی  سویه آرین ره به ترکستان است
سپهرغرب، گروه کشاورزی: دبیر انجمن مرغ مادر 
گوشتی کشور گفت: بومی سازی  ســویه آرین ره به 
ترکستان است و هنگامی که دولت خود مرغ فروش 
باشــد، هم فروش سویا، ذرت و... را در اختیار داشته 

باشد توسعه صنعت طیور محقق نخواهد شد.
دهمیــن   1404 فروردیــن   28 پنجشــنبه 
غ مــادر گوشــتی ایــران و  همایــش انجمــن مــر
نمایشــگاه جانبــی در محل مرکــز همایش های 

بین المللی کتابخانه ملی ایران برگزار شد.
مهــدی فریدونیــان، در ایــن همایــش گفــت: 
غ آریــن امری  ملی ســازی ســویه ها ازجملــه مــر
غیرمدیریتی بوده و کسی نمی پرسد ارز ترجیحی 
کــه بــرای ایــن ســویه هزینــه شــده و در نهایــت 
جوجه هایی که راهی کشتارگاه ها شدند، چرا در 

جای دیگر هزینه نمی شود.
وی افزود: ســویه آرین ره به ترکستان است. 
غ فروش باشد، هم  تا هنگامی که دولت خود مر
ذرت، ســویا و… فروش نمی توان انتظار بیشتری 

از مقوله بومی سازی سویه طیور داشت.
  بیماری های نوظهور پژوهش های علمی را 

ضروری کرده است
در ادامه معاون سازمان نظام دامپزشکی به 
عمده مشــکلات صنعت طیور در سال های 1402 

و 1403 اشــاره کرد و گفت: شــرایط حاکــم بر بازار 
مواد اولیه گله طیور چالش هایی را شاهد بودیم.

شــیوع  همچنیــن  افــزود:  چرخــکار،  ســعید 
ویروس و ضعف سیســتم ایمنی مشکل دیگری 

بود که صنعت طیور با آن درگیر است.
وی در این خصوص به راهکار برون رفت پرداخت 
و عنوان کرد: پیشنهاد داده شده در این دو معضل 
نیاز است تحقیقات و مطالعات پژوهشی انجام شود.

معــاون ســازمان نظــام دامپزشــکی کشــور 
ادامه داد: بروز بیماری های ویروســی، باکتریایی 
و بیماری هــای نوظهور هر چند ســال یــک بار در 

کشور شاهد هستیم.
چرخــکار اعــلام کــرد: آنفلوآنــزای فــوق حــاد 
کــه  اســت  معضلاتــی  از  دیگــر  یکــی  پرنــدگان 

همچنان صنعت با آن درگیر است.
وی اظهــار کــرد: امیــدوارم همچون گذشــته 
عمــل نشــود و بــا واکسیناســیون بهتــر مــوارد 

پیشگیری را تقویت کنیم.
غ  دبیــر علمــی دهمیــن همایش انجمــن مر
مادر گوشــتی ایران در پایان گفــت: بیماری های 
نوظهــور بــا علائــم متفــاوت مطالعــات علمی را 
برای بهبود صنعت طیور کشــور ضــروری کرده و 

اینکه تهدیدهای موجود را کاهش دهیم.


